
وزیر اطلاعات مطرح کرد 

 جزئیات خنثی سازی بمب گذاری ها 
در تهران 

 تلاش داشتند چند مولوی، پاسدار، قاضی و... را در 
کشور ترور کنند

وزیر اطلاعات در گردهمایی اعضای هیات های نظارت 
استانی که با عنوان همایش »انتخابات قوی، منظم و مؤثر« در 
شهر مشهد مقدس برگزار شد، با گرامیداشت هفته دفاع مقدس 
و فرارسیدن سالروز میلاد پیامبر اکرم )ص( و امام جعفر صادق 
)ع( و هفته وحدت اظهار کرد: شورای نگهبان به عنوان یک  نهاد 
مرکزی و حیاتی برای حفظ نظام، اسلام، قانون اساسی، ارزش ها 
و انقلاب  اسلامی است. وزارت اطلاعات تکلیف خود می داند که به 
شکل همه جانبه و با تمام امکاناتش در خدمت انتخابات باشد و در 
راستای تحقق راهبردهای اعلامی با هیات های نظارت، شورای 
نگهبان و وزارت کشور همکاری کند. حجت الاسلام والمسلمین 
سیداسماعیل خطیب گفت: رهبر معظم انقلاب دستگاه های 
امنیتی و اطلاعاتی را مکلف به جهاد تفاهم کردند که این 
هم افزایی، مشارکت، انسجام و همراهی امروز ثمره اش پیروزی 
و قدرتمندی نظام جمهوری اسلامی ایران است که باید تلاش 
کنیم این اقتدار امنیتی که به برکت همگرایی به وجود آمده تداوم 
پیدا کند. جا دارد از همه دستگاه های نظامی، انتظامی، قضائی، 
امنیتی، اطلاعاتی، وزارت کشور، دادگستری ها و دادستان ها 
که در این زمینه تلاش کردند، تشکر کنیم. خطیب با اشاره 
به برگزاری راهپیمایی عظیم اربعین حسینی)ع( گفت: در 
ماه گذشته شاهد حضور گسترده و عظیم مردم در راهپیمایی 
اربعین حسینی )ع( بودیم که نشان دهنده قدرت و اقتدار اسلام، 
قرآن و دین به جهانیان بود؛ در زمانی که همه دنیا در جهت 
مقابله و دشمنی با قرآن و اسلام هراسی تلاش می کنند. وزیر 
اطلاعات بیان کرد: در روزهای گذشته مردم در برابر توطئه ها 
و آشوبگری های دشمنان که به منظور تداوم جنگ ترکیبی در 
کشور طراحی کرده بودند، پیروز شدند که این را مدیون حضور 
مردم و رهبری های مقام معظم رهبری هستیم که هر روز با پیام، 
حکمت، نظر و نگاهشان توانستند در مقابل تمام توطئه ها و 
فتنه هایی که دشمنان به شکل دسته جمعی و برنامه ریزی شده 
انجام می دهند، بایستند و به شکست وادارند. وی با اشاره به 
سخنان رهبر معظم انقلاب در آغاز هفته دفاع مقدس افزود: 
ایمن سازی ها نتیجه هشت سال دوران دفاع مقدس است. امنیت 
امروز کشور را مدیون رشادت ها و جانفشانی های ایثارگران و 
رزمندگان جنگ تحمیلی هستیم. خطیب در ادامه به بیان برخی 
از اتفاقات و حوادثی که در یکی دو ماه گذشته به منظور مقابله 
با طراحی های دشمنان شکل گرفت، پرداخت و گفت: دشمن 
در سال گذشته تمام امکاناتش را برای ایجاد اجماع جهانی علیه 
جمهوری اسلامی به کار گرفت. بیش از ۵۰ سرویس اطلاعاتی 
در سال گذشته بدین منظور با یکدیگر همفکری و همکاری 
کردند. بیش از ۲۰۰ رسانه نیز به شکل مستقیم و مداوم در 
این جهت فعال بودند و تحریم ها و فشارهای همه جانبه را نیز 
تشدید کردند. وزیر اطلاعات اضافه کرد: دشمن تلاش کرد با 
افزایش فشارها و تحریم ها در موضوعات مختلف یک همگرایی 
علیه ایران ایجاد کند تا آشوب ها و اغتشاش ها را تداوم ببخشد، 
بحران امنیتی ایجاد کند و آن را تا انتخابات ادامه دهد. نیروهای 
امنیتی، اطلاعاتی و نظامی و انتظامی با اشراف و آگاهی از برنامه 
دشمنان، تلاش کردند با اقدامات اطلاعاتی و عملیاتی آن ها را 
ناکام بگذارند که خوشبختانه موفق شدند. وی اعلام کرد: یکی 
از راهکارهای دشمنان ایجاد حرکت های ایذایی و تروریستی 
در داخل کشور بود تا بی ثبات سازی و امنیت زدایی را رقم بزنند 
که این اقدامات تروریستی مقدمه ایجاد آشوب مجدد در کشور 
بود. اروپا، دانمارک، هلند، آلمان، آمریکا و رژیم صهیونیستی 
به طور مداوم در این عملیات ها نقش داشتند و تلاش های زیادی 
در این رابطه انجام دادند که ناکام ماندند. وزیر اطلاعات بیان 
کرد: دشمن تلاش کرد تا بین گروه ها و افراد ضدنظام وحدت و 
همگرایی به وجود بیاورد، اما در این رابطه نیز ناکام ماند؛ به طوری 
که نوچه هایشان مجبور می شوند علنی بگویند: به ما می گویند 
برو گم شو. صوت هایی از اختلافات آن ها و موضع گیری ها علیه 
خودشان منتشر شد که استیصال خودشان را بیان کردند و در 
ادامه نیز صوت های دیگری منتشر خواهد شد. دشمن در سال 
جدید تلاش داشت تا سیاستی واحد به همه آن ها ابلاغ کند که 
مهم ترین رکن آن اجرای عملیات های تروریستی و ناامن سازی 
بود. بنابراین به نوعی بین داعش، تجزیه طلب ها، منافقین، 

سلطنت طلب ها و گروه های نوپدید همگرایی به وجود آمد.

   جزئیات خنثی سازی بمب گذاری های تهران
وزیر اطلاعات از افزایش چشمگیر قاچاق سلاح به کشور 
در ماه های گذشته به منظور ایجاد آشوب و ناامنی خبر داد که 
بسیاری از محموله های قاچاق کشف و اعضای آن توسط سپاه، 
فراجا و وزارت اطلاعات دستگیر شدند. وی خاطرنشان کرد: 
دشمنان و گروهک ها کارگاه هایی به منظور ساخت بمب  و... در 
داخل کشور نیز فعال کردند. این کارگاه ها در شهرهای مختلف 
شناسایی و عوامل آن دستگیر شدند. در ایام اربعین می خواستند 
۳۰ بمب به صورت همزمان در تهران منفجر کنند که در اطلاعیه 
وزارت اطلاعات بدان اشاره  شد. ازجمله می خواستند در مسیر 
راهپیمایی و الباقی را در سایر مکان های عمومی منفجر کنند. 
بمب ها زمان دار بود و با موبایل منفجر می شد. خطیب افزود: 
دشمنان در این رابطه به دنبال ایجاد کشته سازی بودند و 
اطلاعیه هایی نیز آماده کرده بودند که در آن آمده بود این 
کشته سازی به تلافی کشته های اغتشاشات است تا به  نظام نسبت 
دهند. تعداد زیادی از دستگیرشدگان از گروهک های تکفیری و 

تجزیه طلب بودند که در کشورهای منطقه آموزش دیده بودند.

   کشف فتنه انگیزی دشمنان در زاهدان
وزیر اطلاعات در ادامه از کشف عملیات های انتحاری در میان 
مردم طی روزهای گذشته خبر داد و افزود: دشمنان در بازه زمانی 
هشتم مهرماه تلاش داشتند تا چند مولوی، پاسدار، قاضی و... 
را در کشور ترور کنند و طرفین را مقصر این حادثه جلوه دهند 
و به اختلافات قومی و مذهبی دامن بزنند. خطیب تصریح کرد: 
دشمنان به دنبال ناامن کردن مرزهای شرقی کشور هستند و 
لازم است علمای شیعه، اهل سنت و مسئولان هوشیار باشند. 
وی هشدار داد که دشمنان به دنبال تداوم فتنه گری تا زمان 
برگزاری انتخابات هستند تا اختلافات درونی و اغتشاشات جدید 
به وجود آورند. همه باید برای برگزاری امن انتخابات تلاش کنند 
تا همگرایی ها تداوم پیدا کند و از تداوم فتنه گری جلوگیری شود.

آرمان ملی – مطهره شفیعی: ظاهرا 
پرونده حجاب برای برخی بسته قلمداد شده 
که چند روزی است پرونده جدیدی به نام 
»حقوق های نجومی« را گشوده اند البته معضل 
حقوق های نجومی سال هاست که مطرح 
می شود اما اخیرا پررنگ  شده و در قالب تجمع 
و اعتراض خود را نمایان می کند. دیروز صدای 
اعتراض به حقوق های نجومی از مجلس بلند 
شد اما در اذهان بسیاری از افراد هست که در 
اردیبهشت امسال چه موضوعی سبب چالش 
در مجلس شد: حقوق بالای مالک شریعتی 
در جایگاه نماینده مجلس! فیش حقوق این 
نماینده واکنش های زیادی داشت از جمله 
اینکه مالک شریعتی یکی از نمایندگانی بود 
که در ابتدای کار مجلس با حضور تاجگردون 
به مخالفت برخاست، تاجگردون در خصوص 
این فیش نجومی نوشت: »آقای ۵ درصدی، 
اون روزها که فیش فیک و مستند جعلی برای 
امثال من درست می کردی و نتونستی حتی 
یک مدرک جعلی دیگران را ثابت کنی، فکر 
این روز هم باید می کردی.« البته شریعتی 
به ارائه توضیحانی درباره میزان دریافتی خود 
پرداخت. او دیروز در جلسه مجلس ادعاهایی 
درباره حقوق نجومی در شرکت نفت داشت که 

قابل تامل است. 

   در مجلس چه گذشت؟
نمایندگان مجلس در جلسه علنی نوبت 
صبح دیروز بند الحاقی ماده ۱۸ را بررسی 
کردند. در این بند آمده »حقوق و مزایای 
قانونی کارکنان وزارتخانه ها، موسسات دولتی 
و نیروهای مسلح بدون تعیین سقف پرداخت 
حقوق و مزایا به طور کامل پرداخت می شود.« 
در ابتدا اصل این ماده در مجلس مورد بررسی 
قرار گرفت که البرز حسینی نماینده خدابنده، 
گفت: این ماده به معنای برقراری حقوق های 
نجومی است و اگر ما سقف حقوق را برداریم 
دیگر چیزی قابل کنترل نیست. سپس مجلس 
وارد بررسی پیشنهاد حذف این بند شد؛ 
علی اصغر عنابستانی، نماینده سبزوار در طرح 
پیشنهاد حذف خود بیان داشت: برداشتن 
سقف حقوق مغایر عدالت اجتماعی است. 
شایسته مجلس نیست که سقف حقوق را 
بردارد که در نهایت شاهد بازگشت حقوق های 
نجومی باشیم. رحیمی مظفری، نماینده 
سروستان به عنوان مخالف حذف این بند، 
اظهارکرد: چه کسی گفته که برداشتن سقف 
حقوق به معنای حقوق های نجومی است؟ چرا 
باید کسی  که در تهران  زیر کولر کار می کند با 

کسی  که در جنوب و در آن گرما مشغول به کار 
است حقوق یکسان بگیرند؟ بعد دوستان اسم 
کارکنان وزارت نفت را می آورند. فیش حقوقی 
من با آنها را منتشر کنید که ببینیم این خبرها 
هم نیست. این نماینده مجلس با اشاره به اینکه 
امسال تعدادی از دانشگاه علوم پزشکی شیراز 
به خارج از کشور رفتند، گفت: پس احساسی 
تصمیم نگیرید عدالت به این معنی نیست که 
همه به یک اندازه حقوق بگیرند. غنی نظری، 
نماینده خلخال هم افزود: اینکه عزیزان در 
سکوهای نفتی فعالیت می کنند و باید حقوق 
دیگری بگیرند درست است اما اگر سقف 
برداشته شود نتیجه آن است که یک فردی در 
ستاد وزارت نفت حقوق ۹۳ میلیونی می گیرد 
که این خلاف عدالت است. محسن زنگنه 
گفت: ما در اصلاح ساختار بودجه هستیم 
و حق نداریم سقف را بر خلاف قانون ایجاد 
کنیم. ما هم با نجومی بگیران مخالفیم. کمال 
علیپور، نماینده قائمشهر در تذکری بیان 
کرد: آنچه در کمیسیون با صحن مطرح شده 
متفاوت است. ما با شرایطی مواجه هستیم که 
خلبانان ما به کشورهای حاشیه خلیج فارس 
می روند و یا اینکه پزشکان و متخصصان ما 
مهاجرت می کنند چون برای آنها سقف حقوق 
گذاشته ایم. اگر دغدغه خروج متخصصان و 

نخبگان را داریم باید به این موارد توجه شود.

   افشاگری درباره حقوق نفتی ها
مالک شریعتی نیز در جریان بررسی بندی 

از لایحه برنامه مربوط به برداشتن سقف 
حقوق در اخطاری گفت: این بند به معنای 
تغییر قانون دائمی و افزایش هفت برابری 
و سه برابری پایه حقوق را کنار می گذارد. 
همچنین درآمد دولت هم کم می شود. لذا 
اساسا قابل طرح نیست. وی افزود: چه معنایی 
دارد که یک نفر یک میزان حقوق گرفته و 
فرد دیگر ۲۰ برابر آن حقوق دریافت کند؟ 
ما می خواهیم در سال آخر مجلس انقلابی 
سقف حقوق را برداریم که به ضرر مجلس و 
جریان انقلابی است. نتیجه آن می شود که 
مجلس به قانونی کردن حقوق های نجومی 
متهم خواهد شد. شریعتی افزود: به عنوان 
رئیس هیات تحقیق و تفحص از حقوق های 
نجومی می گویم که از سال ۱۴۰۰ در ستاد 
وزارت نفت حقوق ۹۳ میلیون تومانی دیده 
شده که اسناد آن هم موجود است. با توجه 
به این سابقه باید سقفی برای پرداخت حقوق 
باشد. اگر هم اعضای هیات علمی و کارکنان 
صنایع سخت در وزارت نفت موضوعی را در 
این باره می خواهند بگویند باید از شورای 
حقوق و دستمزد مجوز بگیرند پس نگذارید 
مجلس انقلابی حقوق های نجومی را قانونی 
کند. بند مربوط به برداشتن سقف حقوق به 
کمیسیون تلفیق ارجاع شد. نظری خانفاه هم 
گفت: آنهایی که در ستاد وزارت نفت حقوق 
۹۳ میلیون تومانی می گیرند، چه توجیهی 
دارند؟ آیا کسی در آموزش و پرورش حقوق 
۹۳ میلیون تومانی می گیرد؟ اگر سقف نداشته 

باشیم، برخی حقوق های نجومی می گیرند 
و این ضعف مجلس انقلابی است که سقف 

حقوق برداشته شود. 

   دولتی ها چه گفتند
برنامه  سازمان   رئیس  منظور،  داوود 
نجومی  حقوق های  بودجه گفت:  و 
که صدای همه را درآورد، حاصل همین 
بی توجهی هاست برخی شرکت های دولتی 
می توانند پرداختی های متفاوتی تحت هر 
عنوان مانند کارانه و... بدهند اگر این فیش های 
حقوقی بیرون بیاید، باعث کاهش اعتماد 
عمومی می شود، شورای حقوق و دستمزد باید 
این اختیار را داشته باشد و این حکم در برنامه 
نیاید بلکه در لایحه بودجه بیاید تا شورای 
حقوق و دستمزد تصمیم گیری کند. نماینده 
کمیسیون تلفیق هم با آن مخالفت کرد. نهایتا 
این تبصره به تصویب نرسید و نهایتا پیشنهاد 
حذف بند الحاقی به بند الف ماده ۱۸ لایحه 
برنامه هفتم به تصویب نرسید و بر اساس اعلام 
قالیباف به کمیسیون تلفیق برنامه ارجاع شد. 
قالیباف بعد از رأی گیری گفت: کمیسیون 
تلفیق و دولت با این تبصره مخالفند حالا پیدا 

کنید پرتقال فروش را.

همفکران  دانشجویان  اعتراض     
مجلس 

در پی انتشار فیش حقوقی نجومی برخی 
کارمندان دانشگاه علوم پزشکی ارومیه شورای 
تبیین مواضع بسیج دانشجویی استان بیانیه 
صادر کردند که در آن آمده بود: »مساله 
فیش های حقوق پرداختی اخیر دانشگاه 
علوم پزشکی ارومیه به برخی مسئولان این 
دانشگاه سوالات زیادی برای اذهان عمومی 
ایجاد کرده است، نیازمند شفاف سازی و 
پاسخگویی از جانب ریاست محترم دانشگاه 
علوم پزشکی ارومیه است تا مردم در جریان 
خدمات و چرایی پرداختی ها قرار بگیرند.« 
در همین راستا سیدسلمان ذاکر، نماینده 
مردم ارومیه درمجلس هم گفت: این موضوع 
نشان می دهد پدیده زشت حقوق های نجومی 
تاچه اندازه به عنوان یک آفت جدی در نظام 
اداری ما موجب رنجش و تلخکامی مردم 
عزیز ماست. سازمان های بازرسی و قضائی 
باید به پرداخت های نجومی ورود کنند و هم 
کسانی که حقوق های نجومی دریافت کردند، 
باید این حقوق ها را به بیت المال بازگردانند و 
هم جلوی پرداخت مجدد آن گرفته و حقوق ها 

قانونمند پرداخت شود.
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نماینده 100 میلیونی افشا کرد؛ 

حقوق 93 میلیونی در ستاد وزارت نفت!
   رئیس سازمان  برنامه و بودجه: حقوق های نجومی صدای همه را   درآورد

آرمان ملی- احسان اسقایی: داستان عضویت ایران 
در FATF قصه ای پر غصه است. تهران نظری متفاوت در مورد 
عضویت در این کارگروه دارد و به نوعی اجرای ستون های آن را 
منوط به بازگشت غربی ها به برجام کرده است. این موضع البته 
به صورت رسمی از سوی سیاستمداران ایرانی گرفته نشده اما 
می توان همین برداشت را از دل سخنان برخی از مسئولان داشت 
که اگر برجام احیا شود ایران هم به عضویت این نهاد بین المللی 
  FATFدرخواهد آمد. مجلس شورای اسلامی عضویت ایران در
که یک سازمان غیردولتی است را به تصویب رسانده و شورای 
نگهبان برخی از بخش های آن را رد کرده است و در نهایت با 
تاکید این شورا این قانون برای بررسی های بیشتر به مجمع 
تشخیص مصلحت نظام ارسال شد. در آن زمان چهره هایی مانند 
مجید انصاری، سیدمحمد صدر و  محمدرضا عارف مواضع مثبتی 
را در مورد عضویت ایران در این کارگروه گرفتند و سایر اعضای 
مجمع عملا در شرایط آن روز چندان با عضویت ایران در این 
کارگروه موافقت نکرده به طوری که عملا تصویب FATF  و اجرای 

ستون های آن در ایران با تاخیر مواجه شد. 

   تهران در لیست سیاه
  در دولت حسن روحانی تصمیمات مهمی برای عضویت ایران 
در این کارگروه گرفته شد و ایران به صورت موقت به عضویت آن 
در آمد و جایگاه تهران از نظر رنگ ها و لیست های FATF بهبود 
یافت اما زمانی که عملا فرصت ها برای عضویت رسمی ایران از 
دست رفت بعد از هشدارهای پی در پی این کارگروه ایران در 

لیست سیاه FATF  قرار گرفت و بر این اساس داد و ستد تجار 
ایرانی با چالش روبه رو شد. واقعیت آن است که جز تحریم های 
بی رحمانه آمریکا، عدم عضویت ایران در FATF نیز به نوعی 
خود تحریمی مضاعف است که موجب شده حتی بانک های 
کوچک جهان نیز تمایلی نداشته باشند که با ایران بر مبنای 

دلار معامله کنند. 

FATF امیدها به عضویت ایران در   
اگر مبنای را بر آن قرار دهیم که تهران به نوعی عضویت در 
FATF  را به برجام گره زده است به این نتیجه خواهیم رسید که 
با توجه به گام هایی که برای احیای برجام در ایران و واشنگتن 
برداشته شده احتمالا قرار است به نوعی همزمان با احیای برجام 
عضویت ایران در FATF نیز در دستور کار قرار گیرد. البته برخی 
از این ستون ها با داخلی سازی و تبدیل شدن به قانون عملا در 
ایران در حال اجراست. به عنوان نمونه اکنون مبالغ بالایی به 
حساب یک فرد غیرتاجر واریز شود مورد نظر دستگاه ها قرار 
می گیرد که منشأ این پول چه بوده؟ و یا اینکه اگر فردی بخواهد 
مبلغ بالایی پول به صورت نقدی از حساب خود بردارد باید 
مقصد و علت برداشت را در فیش های بانکی ذکر کند. از این رو 
تهران با داخلی سازی قواعد مربوط به تبادلات مالی تلاش دارد 
از این ثمرات این کار گروه بهره ببرد اما به هر علت تمایلی ندارد 
که به صورت رسمی عضو این نهاد شود. از این رو می توان گفت 
در صورتی که روزی در مجمع تشخیص مصلحت نظام تصمیم 
نهایی در مورد عضویت رسمی ایران در FATF  گرفته شود تهران 

مسیر چندانی را برای خروج از لیست سیاه این نهاد ندارد. رئیس 
اتاق بازرگانی ایران نیز خبری در ارتباط با احتمال عضویت ایران 
در FATF داده است که تحلیل فوق را تقویت می کند. حسین 
سلاح ورزی در این ارتباط گفته است: در سال میلادی گذشته 
حجم تولید ناخالص داخلی ایران حدود چهل درصد تولید 
ناخالص داخلی عربستان و ترکیه بوده که این امر اهمیت نکات 
اقتصادی به سیاست ها را نشان می دهد. به گزارش خبرآنلاین، 
او که در اجلاس هیات نمایندگان اتاق بازرگانی سراسر کشور 
در مشهد سخن می گفت، اضافه کرد: ما در سال ۲۰۲۲ حدود 
۳۸۹ میلیارد دلار تولید ناخالص داخلی داشتیم در حالی که 
این ارقام برای عربستان و ترکیه به ۱۱۰۰ و ۹۰۶ میلیارد دلار 
می رسد. وی بیان داشت: همه  بررسی ها نشان می دهد راه نجات 
اقتصاد ایران افزایش تولید رقابت پذیر است اما می بینید که این 
هدف در سیاست ها گم شده است. وی گفت: ما اخبار غیررسمی 
درباره پذیرفته شدن FATF شنیده ایم، همزمان امکان مذاکرات 
جدی تر در اقتصاد وجود دارد اما بازهم  برخی سیاستگذاران 
سعی می کنند محدودیت هایی بر سر راه فعالیت های اقتصادی 
ایجاد کنند که نسبت به آن هشدار می دهم. این خبر رئیس اتاق 
بازرگانی ایران اگر چه احتمالی است اما با توجه به اینکه رئیس 
اتاق بازرگانی در بسیاری در جلسه های دولتی در وزارتخانه های 
گوناگون حضور دارد و شرکت می کند و از سوی دیگر با دامنه 
وسیعی از تجار ارتباط دارد احتمالا درست است. می توان 
امیدوار بود در آینده نزدیک اخباری در ارتباط با عضویت ایران 

در  FATF را شنید. 

احتمال عضویت ایران در گروه ویژه اقدامات مالی همزمان با بازگشت به برجام

FATF عضویت چراغ خاموش ایران در
      سلاح ورزی: اخباری درباره پذیرفته شدن FATF شنیده می شود

مرتضی الویری: 

اصلاح طلبان در انتخابات 
شرکت می کنند اگر... 

خانم منصوری، فرهیخته، ایثارگر و 
دلسوز اصلاح طلبان است

مسیر پیش روی اصلاح طلبان در ۶ ماه 
آینده و چند و چون حضورشان در انتخابات 
مجلس دوازدهم هنوز روشن نیست؛ برخی از 
آنها از هرگونه اظهارنظر خودداری می کنند و 
ترجیح می دهند پس از اعلام نتایج صلاحیت ها 
مشخصی  تصمیم   نگهبان  شورای  توسط 
بگیرند، بعضی هم در پیش ثبت نام انتخابات 
مجلس شرکت کردند، تایید شدند و معتقدند 
اصلاح طلبان باید با اعتدالیون ائتلاف کنند، 
بلکه حداقل ۳۰ نفر وارد مجلس دوازدهم 
شوند تا به نوعی ضربه گیر برخی تندروی ها 
باشند. خبرآنلاین نوشت: اما مرتضی الویری، 
چهره سیاسی اصلاح طلب که سابقه نمایندگی 
مجلس را هم در کارنامه دارد، تنها راه برون رفت 
از وضع فعلی، افزایش مشارکت مردم و 
کارآمدی نهاد انتخابات در کشور را اصلاح قانون 
انتخابات می داند. او معتقد است که عملکرد 
مجالسی که برآمده از آرای بالای مردم نباشند، 
مورد تایید هم  نیستند و نمی توان انتظار حل 

مشکلات را در چنین مجالسی داشت .

   آقای الویری، تحلیل شما درباره مسیر 
پیش روی اصلاح طلبان و نحوه حضور 
آنها در انتخابات مجلس دوازدهم 

چیست؟
من بر این باورم که نهاد انتخابات، نهادی 
اساسی و بنیانی در یک نظام مردم سالار و 
دموکراتیک است و اگر این نهاد کار خود را 
به طور مطلوب انجام دهد جلوی هرگونه 
خودکامگی را می گیرد و زمینه برای بهره گیری 
از خرد جمعی را فراهم می کند. اما متاسفانه این 
نهاد مهم در کشور ما ناتوان شده و سازوکارهای 
انتخاباتی به نحوی شکل گرفته است که افراد 
توانمند از حضور در انتخابات مجلس شورای 

اسلامی ناامید شدند.
 

   به نظر شما چه راهی برای افزایش 
مشارکت مردم و سیاستمداران در 
انتخابات مجلس در این بازه زمانی ۶ 

ماهه وجود دارد؟ اصلا راهی هست؟
تنها راه برون رفت از این وضعیت اصلاح 

قانون انتخابات است.

   در انتخابات مجلس گذشته مانند 
چندبار دیگر ادعای تحریم انتخابات 
علیه اصلاح طلبان مطرح شد. هرچند 
جمعی از اصلاح طلبان نهایتا لیستی 
ارائه کردند، نظر شما در این باره 
چیست؟ آیا امسال هم شاهد این 

اتفاق خواهیم بود؟
من کاری به انگ زدن ها ندارم؛ صحبت 
من این است که وقتی حضور در انتخابات 
می تواند معنا داشته باشد که مردم احساس 
کنند نتیجه این انتخابات موجب قدرت گرفتن 
نیروی کارآمد و خوش فکر در مجلس برای 
حل مشکلاتشان باشد، اگر مردم چنین باوری 
نداشته باشند و عملکردهای گذشته این امید 
را از بین برده باشد طبیعتا مردم در انتخابات 
شرکت نمی کنند و کنشگران سیاسی هم در 
این صحنه وارد نمی شوند، حالا برخی روی 
این موضوع اسم تحریم انتخابات می گذرند، 
من روی این نامگذاری ها بحثی ندارم، موضوع 
این است که حرکت مردم وقتی آغاز می شود 
که نتیجه منطقی برای آن متصور باشد. اگر 
تنگناهای ذکرشده به صورت بنیانی اصلاح 
شوند، اصلاح طلبان بدون تردید در انتخابات 
شرکت می کنند و مردم هم با اشتیاق پای 

صندوق رای می آیند.. 

   اختلاف نظرها در جریان اصلاحات 
را چطور ارزیابی می کنید؟ به ویژه 
انتقاد از عبور از بهزاد نبوی در جبهه 
اصلاحات که به تازگی توسط آقای 

کرباسچی مطرح شده است.
اختلاف سلیقه در همه محافل وجود دارد؛ 
اما مشخصا درباره آقای بهزاد نبوی بگویم که 
ایشان از چهره های کارآمد و دلسوز انقلاب 
بوده و هست که امتحانش را در طول بیش از 
۴۰ ساله انقلاب اسلامی و حتی پیش از انقلاب 
پس داده است. خانم منصوری هم که به عنوان 
رئیس جبهه اصلاحات رای آورد شخصی 
ایثارگر، ساده زیست و دلسوز  فرهیخته، 
اصلاح طلبان شناخته شده و مورد قبول است، 
با این تفاسیر به دلیل اینکه آقای نبوی مشکلات 
و مسائل خاصی داشتند برای ریاست جبهه 
اصلاحات کاندیدا نشد سرانجام در فضایی 
منطقی و آزاد، اکثر نیروهای اصلاح طلب به 
ریاست خانم منصوری رای دادند و اختلافی 

هم وجود ندارد. 

   نظر شما درباره عملکرد مجلس یازدهم 
فضایی  چنین  آمدن  به وجود  در 

چیست؟
عملکرد مجالسی که برآمده از آرای بالای 
مردم نباشد، مورد تایید هم  نیست و نمی توان 
انتظار حل مشکلات را در چنین مجالسی 
داشت. وضعیت نابسامان اقتصادی و مشکلات 
فرهنگی، اجتماعی که کشور را دچار بحران 
کرده، مهم ترین عاملش فقدان مجلسی کارآمد 
است. اگر مجلس در جایگاه واقعی خود بود 

کشور به این نقطه نمی رسید.

خاتمی انتخابات را 
تحریم کند، نزدیک به 
اپوزیسیون می شود 

اصلاح طلبان همچنان موضع مشخصی در خصوص انتخابات پیش رو 
نداشته اند و اخیرا ناصر قوامی نماینده اسبق مجلس گفت: شنیده ام 
خاتمی گفته که در انتخابات شرکت نمی کنم. همین موضوع باعث شده 
تا برخی نسبت به رویکرد رئیس دولت اصلاحات نسبت به انتخابات 
تشکیک کنند. در این راستا یک فعال سیاسی اصولگرا بیان کرد:  باید 
ببینیم که حرف آقای خاتمی تشکیلاتی است یا نظر شخصی. اگر عدم 
مشارکت یا تحریم را به صورت تشکیلاتی بگوید باید قائل باشیم به 
اینکه او دیگر یک نیروی تندرو است و در مسیر اپوزیسیون شدن حرکت 
می کند. امیررضا واعظی آشتیانی گفت: اگر آقای خاتمی انتخابات را 
تحریم کند یعنی می خواهد از صحنه سیاست ورزی عبور کند و به 

اپوزیسیون بپیوندد. 

مجلس یازدهم در 
شفافیت کارنامه 
قبولی نگرفت 

شفافیت یکی از شعارهایی بود که مجلس 
یازدهم بسیار بر روی آن تاکید داشت؛ اما پس 
از سه سال و اندی عملکرد مجلس یازدهمی ها 
نشان داد که بر خلاف گفته خود نگاه مثبتی به 
این مساله ندارند. یک نماینده اداور مجلس 
درباره میزان شفافیت در عملکرد مجلس یازدهم 
گفت: مردم حق دارند که وقتی پای صندوق رأی 
حاضر می شوند بدانند نامزد مطلوب آنها چه نوع 
نگاهی به مسائل مختلف دارد. غلامعلی جعفرزاده 
ایمن آبادی بیان کرد: متأسفانه مجلس یازدهم در 

شفافیت کارنامه قبولی نگرفت.


